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h i l a b e t e  h o n e t a k o  g a i a

2020ko Urretxuren ardatzak
U r r e t x u r i  n a h i  b a i n o  a s k o z  e r e  g e h i a g o  k o s t a t z e n  a r i  z a i o  h i r i -  

g i n t z a  p l a n e a m e n d u  b e r r i a  o n a r t z e a .  2 0 0 6 a n ,  p r o z e s u  k o r a p i -  

l a t s u  b a t e a n  o s t e a n ,  E A k ,  P P k  e t a  P S E - E E k o  z i n e g o t z i  b a t e k  

e g i t a s m o  b a t  a u r r e r a  a t e r a t z e a  l o r t u  z u t e n .  B a i n a  2 0 0 7 k o  h a u -  

t e s k u n d e e n  o s t e a n  e z k e r  a b e r t z a l e a k ,  P S E - E E k  e t a  E B -  

A r a l a r r e k  A l d u n d i a r i  o n a r t u t a k o a  i t z u l t z e k o  e s k a t u  z i o t e n .  

H e l b u r u a  e d u k i e t a k o  b a t z u k  a l d a t z e a  z e n .  O r d u t i k ,  g o b e r n u  t a l -  

d e a  t e s t u  b e r r i a  p r e s t a t z e n  a r i t u  d a .  I ñ a k i  Z a b a l a  a l k a t e a k  e g i -  

t a s m o  b e r r i a  e t a  b i z i l a g u n e n  e k a r p e n a k  j a s o t z e k o  p r o z e s u a  

a u r k e z t u  b e r r i  d i t u .  H i r u  h i l a b e t e k o  e p e a n  t e s t u a  u d a l b a t z a r a  

e r a m a t e a  e s p e r o  d u .

Alkatearen esanetan, Urretxu hedadu- 
raz txikia da eta lursail gehienak dagoe- 
neko hartuta daude. Hori dela eta, 
gobernu taldearen proposamenaren 
oinarria “garapen iraunkorra” da eta 
dagoeneko hartuta dauden lurrak 
“berrerabili” nahi dituzte, espazio 
berriak hartu ordez. “Ezin ditugu etorki- 
zuneko egitasmoak hipotekatu”, gehitu 
du Iñaki Zabala alkateak.

dezakete eta alternatibak aurkeztu di- Udalbatzak baiezkoa ematen badu, hiri- 
tzakete. Web orriak foroa ere badu. gintza planeamendu berria 2009tik
Horretaz gain, alkatea herriko elkarte, 2020ra bitartean garatuko da eta herriko
merkatari, enpresari eta alderdiekin bost tokitan izango du eragina batez
elkartzen ari da, proiektuaren berri ema- ere: ikastolan eta bere inguruan, herriko
teko. Azkenik, aste honetan egitasmoa sarreran (Legazpitik begiratuta), lizeo-
kalera atera da. Karpa bat alokatu da an, Matxinportan eta Santa Barbaran.
eta bertan erakusketa antolatu da: aste- Seigarren ardatza industriarentzako lur-
azkenean eta ostegunean Domingo de sail sorta da. Jarraian, horietako bakoi-
Mendiaraz plazan eta ostiralean, larun- tzaren azalpen zehatza eta alkatearen
batean eta igandean Areizaga- eta alderdien iritziak bildu ditugu.

txu2020.net Web orria sortu dute. Kalebarrenen. Bertan egitasmoa
Bertan hirigintza planeamendu berria- zehatz-mehatz ezagutzeko, alkateare-
ren egitasmo nagusien berri ematen da. kin hitz egiteko eta eztabaidatzeko
Gainera, herritarrek euren iritzia azaldu aukera dute.

Zabalak euren proposamena Urretxuko 
herriarentzat “ona” dela dio, baina baita 
hobetu daitekeela ere. Hori dela eta, 
urretxuarren proposamenak jaso nahi 
dituzte. Horretarako, www.urre-
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Argazkia: Gotzon Aranburu.

Pagoeta: ikastola, kirol azpiegiturak eta etxebizitzak
Ikastolaren eta igerilekuaren eremua bizi- 
tzeko, hezkuntzarako eta kirolerako erabi-
li nahi da. Kirol-ekipamenduei dagokie- 
nez, 10.300 metro koadro inguruko ere- 
mua hartuko lukete. Kiroldegi berria egin 
nahi da. Bertan kantxa, tribuna, 25 metro- 
ko igerileku estalia, taberna, aerobic-are- 
toak, gimnasioa, saunak, aldagelak eta 
komunak izango lirateke.
Horretaz gain, estali gabeko igerilekua 
hobetzeko asmoa dago. Belar artifiziala

izango duen 60x40 metroko futbol zelaia 
egiteko asmoa ere badago, estalitako tri- 
buna eta guzti. Kirol instalazioekin buka- 
tzeko, tenis-pista bat eta bi padel-pista 
eraiki nahi dira.
Bizitegi-eremuari dagokionez, gobernu 
taldeak Lilibason 5 solairuko bi bloke egi- 
teko asmoa du: 16 etxebizitza, gutxi gora- 
behera. Horretaz gain, sei solairuko bi 
bloke (20 etxebizitza) eta lau solairuko 
hiru bloke (36 etxebizitza) egin nahi ditu.

Ikastola inguru hartan mantendu nahi da. 
Horretarako, egungo eraikina berritu eta 
handituko litzateke. Asmoa lizeoko hez- 
kuntza eskaintza Pagoetara eramatea da. 
2006ko abenduan onartutako egitasmoak 
ikastola eta lizeoa Matxinportara erama- 
tea aurreikusten zuen.
Egitasmoak irisgarritasuna hobetzea ere 
aurrikusten du: egungo bidea zabalduz 
eta Lilibaso, ikastola eta kiroldegi berria 
lotuko dituen bide berria eraikiz.

Matxinporta: etxebizitzak eta berdeguneak
Elizalde eta hilerri artean, Iparragirreren 
mausoleoaren alboan, Matxinporta ize- 
neko lursailean, berdegunedun bizitegi- 
eremu berria egin nahi da. Hiru solairu-

ko hiru bloke eraikitzeko asmoa dago: 
141 etxebizitza, gutxi gorabehera. 
Azpian garajeak izango lituzkete. 
Blokeen artean, errepideez gain, 2.800

metro koadroko parkea egin nahi da. 
Bestalde, errepidearen beste aldean, 
ibaiaren ondoan, 2.200 metroko berde- 
gunea sortzeko asmoa dago.
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Argazkia: Gotzon Aranburu

Irimo: 550 etxebizitza eta merkatal gunea
Iñaki Zabala alkateak herriko sarrerakoa 
egitasmorik “garrantzitsuena eta estrate- 
gikoena” dela aipatu du. Bertan 550 etxe- 
bizitza, bulegoak eta merkataritza lokala 
egin nahi dira. Etxebizitzak egiteko errepi- 
de ondoko enpresa-eraikinak bota egingo 
lirateke. Hauen tokian bederatzi solairuko 
sei bloke eta sei solairuko bloke luze bat 
egiteko asmoa dago. Baita gizarte-ekipa-

mendurako eraikina ere. Lurpean garaje- 
ak izango lituzkete eta etxabean merka- 
taritza-lokalak. Urbanizazioan 19.500 
metro koadroko parkeak, 6.390 metroko 
aparkalekuak, bidegorria eta ondoan 
aparkalekua izango duen bide berria egin 
nahi dira. Aparicio auzoko etxeak bota 
egingo lirateke eta bertako bizilagunak 
etxebizitza berrietara joango lirateke.

Aparicion merkataritza lokalak egiteko 
asmoa dago. Bertan lurpeko garajea eta 
gainazalekoa ere eskaini nahi dira. 
Aparicio auzoaren eta Ipeñarrietako biri- 
bilgunearen artean, urbanizazio berriaren 
ingurunean, bulebar handia sortzeko 
asmoa dago. Bertan bidegorria txertatuko 
da. Etorkizunari begira, gobernu taldeak 
trenbidea lurperatu daitekeela uste du.

Argazkia: Gotzon Aranburu

Santa Barbara: berdegunea handitu eta zerbitzuak eskaini
Urbanizagarria ez den eremuan aurrera 
eramango den egitasmo handiena 
Santa Barbarakoa da. Berdegune beza- 
la sailkatua dagoen eremua handitu 
nahi da: 22.500 metro koadrotik

81.700era, hain zuzen ere. Ondoren, 
ibilbide sarea osatuko da eta aisialdira- 
ko zerbitzu eta jarduera berriak eskaini- 
ko dira. Gainera, tabernaren aurrealdea 
aisialdirako izango da eta horretarako

bertako aparkalekua kenduko da. 
Horretaz gain, taberna handitu nahi da, 
baselizako arkupea eta kuku-leihoak 
nabarmendu eta trafikoa eraikinetik 
aldendu.
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Lizeoa: etxebizitzak, zerbitzuak, aparkalekua eta pilotalekua
Gobernu taldearen nahia ikastolak lizeoko 
eskaintza Pagoetara eramatea eta eraiki- 
na botatzea da. Bere tokian 106 etxebizi- 
tza egingo lirateke. Eraikin berriak erreti-

ratuen egoitza, Gainzuriren haurreskola 
eta herriko elkarteentzat lokalak izango 
lituzke. Tribunadun pilotaleku estalia eta bi 
solairuko lurrazpiko aparkalekua ere egin

nahi dira. Guztira 275 ibilgailu sartuko lira- 
teke (125 txandakakoak). Kanpoan 4.000 
metro koadroko parkea, kantxak eta terra- 
zak egiteko asmoa dago.

Industria: iparraldean, hegoaldean eta Erratzun
Industrigune berriak herriaren muturre- 
tan garatu nahi dira: iparraldean eta 
hegoaldean. Industriarako lursailek
131.000 metro koadro dituzte eta 
berauetan 40.000 metro pabilioi eraiki 
daitezke guztira. Azkoitirako irteeran lau 
lursail erabili nahi dira horretarako: 
Gerra I eta II, Etxetxuri eta Sasieta.

Guztira 65.000 metro koadro dituzte eta 
horietatik 27.000 erabili daitezke pabi- 
lioiak egiteko. Bigarren gunea “estrate- 
gikoagoa” da, autobide berriaren ondo- 
an baitago. Deskargara bidean, hain 
zuzen ere. Bi biribilgune egingo dira 
industrialdea errepide berriarekin lotze- 
ko. Lursailak 57.000 metro koadro ditu

eta horietatik 24.000 erabili daitezke 
pabilioiak egiteko. Gainera, gobernu tal- 
deak Erratzuko zabortegia jarduera eko- 
nomiko “erakargarrietarako” gordetzea 
proposatu du. Egitasmo horiei zenbait 
baldintza jarriko zaizkie: ingurunea 
errespetatzea, paisaiarekin ondo inte- 
gratzea eta lanpostu berriak sortzea.
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Iñaki Zabala: “irimo inguruan bizitzea oso erosoa izango da”
Z e in  d a  zu en  h e lb u ru  n a g u s ia ?

Metodo aldetik, herri batentzat horren- 
besteko garrantzia duen gauza ondo 
antolatu behar da. Honelako gaiek abia- 
puntua, analisia, garapena eta itxiera 
dituzte. Jendeak prozesua berea sentitu 
behar du eta parte hartu. Bestela, lehen 
pasatu zena errepikatzeko arriskua 
dago: sortu zenak onespen txikia izan 
zuen. Herri baten lurraren ordenamen- 
duak prozesu hobea merezi du. Azken 
batean denona dena definitzen ari gara. 
Gainera, Urretxuren kasuan lur eremu 
oso txikia dugu. Orain aurkeztu duguna 
aurrerapena da eta argi utzi nahi dugu 
nolako herria nahi dugun eta zergatik 
egin ditugun proposamen horiek. Ez 
dakigu hau guztia nola bukatuko den, 
baina gutxienez prozesua ondo eraman 
dezagun. Egiten dugunak ez du atzera 
bueltarik izango: urretxuarren bizitokia 
ahalik eta erosoena izan dadin, orain 
jarri behar dira zimenduak.
P arte  h a rtze  p ro z e s u a  h as i d a . Z e r  

e s a n  d u te  h e rr ita rre k  o ra in  a rte?  

Proposamen hau beste batzuekin abe- 
rasteko asmoz egin da. Horrek denbora 
eskatzen du. Dagoeneko sektore des- 
berdinekin elkartu gara eta egitasmoa 
aurkeztu diegu. Gero beraiek erantzun 
beharko dute. Karpan, berriz, gainon- 
tzeko herritarren inpresioak jaso nahi 
ditugu.
1 .0 0 0  e tx e b iz itz a  in g u ru  e g in  n a h i 

d itu z u e . E z  al d ira  a s k o tx o ?

12 urtetan egiteko, ez dira horrenbeste. 
Urretxuk daraman hazkundearekin, 
beharrezkoak direla uste dugu. Gainera, 
kontuan izan behar da zona berriak

urbanizatu gabe egingo ditugula. Irimon, 
adibidez, degradatuta dagoen eremu bat 
gizakiarentzat berreskuratuko dugu. 
A u rre k o a n  E A k  b e za la , m e rk a ta l g u n e a  

e g ite a  p ro p o s a tu  d u z u e . O rd u a n  m e r-  

k a ta r ia k  a s a ld a tu  e g in  z ire n . E z  al z a re -  

te  h o rren  b e ld u r?

Herri ikuspegitik justifikatuko dugu. 
Merkatariak agente bat dira eta pisua 
dute. Baina han egin nahi dena ere mer- 
kataritza da. Nik ikusitako datuen arabera, 
eskualde honetako janari-erosketen %50- 
70 kanpoan egiten dira. Hori horrela izan- 
da, gure jendeari aukera hori hemen ber- 
tan eskaintzera behartuta gaude. Izan 
ere, diru asko uzten dute kanpoan eta, 
gainera, mugikortasun hori ez da jasanga- 
rria. Bestalde, 35-40 lanpostu berri sortu- 
ko lirateke. Aipatutako dirua kanpora ate- 
ratzen da eta hori ez du hor jarriko den

etxeak bultzatu. Janari eta drogeri kon- 
tuan, berregituraketa egina dago. Fruta- 
dendek, berriz, aurre egin diete Eroski eta 
antzekoei. Toki gutxitan izango dira 
Urretxun bezainbeste fruta-denda! 
Merkatariek horretan pentsatu behar dute. 
Hipermerkatuak Urretxun irekitzen ez 
badira, hemendik gertu irekiko dira. Gure 
betebeharra herritar guztien alde egitea 
eta merkatarien lana erraztea da. Baina 
kontua ez da hipermerkatu berria ez ireki- 
tzea, baizik eta herriko merkatarientzat 
bezeroak lortzea, azpiegitura hobeak jar- 
tzea, aparkaleku gehiago eskaintzea... 
Gune berriak 2.500 metro izango ditu eta 
Olaberriako Carrefourren oso bestelakoa 
izango da.
M erka ta l g u n e  b e rr it ik  g e rtu , e tx e b iz i-  

tz a  a s k o  e g in g o  d ira . In d u s tr ia ld e  

b aten  a u rre a ld e a  b iz itz e k o  to k i a p ro p o -  

sa  iru d itze n  z a iz u e ?

Gure industrialdean aktibitate industriala 
duten enpresa gutxi daude. Gehienak jar- 
duera ekonomikoak dira eta geroz eta 
bulego gehiago daude. Hori Urretxun. 
Zumarragan Arcelor-Mittal dago. Nire 
ustez, enpresa horrek ez du askoz ere 
urte gehiago emango hemen. Ez dakigu 
Zumarragak gero zer erabakiko duen, 
baina ni bertako agintaria izango banintz, 
Zumarragaren onerako, herria bertara 
zabalduko nuke. Gainera, une honetan 
Arcelor-Mittalen jardunak ez dio Urretxuri 
eragiten; Zumarragari baizik. Haizeak, 
normalean, ospitale aldera jotzen du. 
Zaratari dagokionez, trenbidea hor dago, 
baina Zumarragan ere ondoan etxeak egi- 
ten ari da eta Secundino Esnaolakoak beti 
hala bizi izan dira. Gainera, pausoak ema-
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ten ari gara etorkizunean trenbidea estali 
ahal izateko. Zikinkeriari dagokionez, 
duela urte batzuk arte bai jasan behar 
izan dela...
E ta  tra fik o a ?

Ibilgailuak atzealdetik pasako lirateke: 
Mugitegiko beheko kaletik. Pantaila akus- 
tikoak jar daitezke eta gainera ehunka 
zuhaitz jarriko dira. Errotonda batetik bes- 
tera 900 metro daude eta landaretza han- 
dia jartzeko aukera eskaintzen du. Gune 
berdea izango da. Badakit batzuei ez 
zaiela ondo iruditzen inguru hartan etxebi- 
zitzak egitea. Aparizio auzokoei galde die- 
zaietela. Haiei irtenbidea ez ematea elkar- 
tasun falta izugarria iruditzen zait. 
Bizitzeko toki eder bat eskaini nahi diegu 
eta operazio hori aktibitate komertziala 
jarriz finantzatu daiteke.

B a b e s e k o  e tx e b iz itz a  g e h ie n a k  h an  

e g in  nah i d ira .

Inguru hartan 600 bat etxebizitza egingo 
dira eta 400 baino gehiago babestuak 
izango dira. Gehienak han egingo dira, 
baina Elizaldeko bi heren ere publikoak 
izango dira. Bizitzeko toki goxoeneta- 
koa Irimo ingurua izango da, orienta- 
zioagatik adibidez. Gainera, 2010ean 
diseinatzen den tokia, XXI. mende oso- 
rako diseinatuko da. Han bizitzea oso 
erosoa izango da, aurrealdean ez baita 
trafikorik izango. Horrekin lotuta, 
Apariziotik hasi eta Matxinportaraino 
oinezkoak eta txirrindulariak eroso ibili 
ahal izango dira.
Z e r eg in  nah i d a?

Lurrazpiko aparkalekuak egin nahi ditugu 
eta lurrazalekoak kendu Ipeñarrieta eta

Labeagan. Hala, espaloia zabaldu ahal 
izango da eta baita bizikletentzat karrila 
egin. Autoak mantso pasatu beharko dira. 
Urretxu oinezkoentzat erakargarriago egin 
nahi dugu.
L a b e a g a  k a le a n  b e s te  e g ita s m o  

g a rra n tz its u  b a t e re  b a d u z u e . L ize o a  

b o ta  e ta  e ra ik in  b e rr ia  eg in  n ah i d u z u e . 

L ize o a  bi h e rr ie n a  da, o rd ea .

Oraingo udalbatzak ez du ezer esan, 
baina lehengo alkateak horko mozkina 
hezkuntzan berrinbertituko zutela esan 
zuen. Ikastolaren zaharberritzean, hain 
zuzen ere. Ikusiko dugu zer gertatzen 
den, baina urretxuarrak gara gure lurra 
nola ordenatu erabakitzen dugunak. 
Zumarragarrek, berriz, hor lortuko duten 
gainbalioarekin zer egin erabaki behar- 
ko dute.

EA: “Hausnarketarako eta eztabaidarako prest gaude”
2007ko irailean ANVk, PSE-EEk eta 
EBk, EAJ abstenitu zen, indarrean ziren 
arau subsidiarioak geldiarazi zituzten. 
Erabaki hori “akats historikotzat” jo 
genuen. 16 hilabete ondoren gogoeta 
hori berresten dugu. Gure ustez Urretxuk 
aukera ederra galdu zuen orduan etorki- 
zuna bermatzeko. Etxebizitzak eraikitze- 
ko, lurzoru industriala eskaintzeko eta 
hezkuntza, kultur eta kirol azpiegitura 
berriak martxan jartzeko tresna egokiak 
zituen Udalak mahai gainean. ANVk ola- 
tua hartzeari eta txanpa ezin hobea egi- 
teri muzin egin zion.
Planteamendu panpoxo-panpoxo honen 
aurrean, eta bat-bateko balorazio gisa, 
Eusko Alkartasunak hiru gogoeta egin 
nahi ditu. Alde batetik, ANVren kontrae-

sanak salatu nahi ditugu. Pasa den lege- 
aldian, orduan Herribidek, kritika latzak 
egin zituen, besteak beste, udalak eta 
ikastolak harturiko akordioaren kontra 
eta astakeriatzat jo zuen 440 etxebizitza 
eraikitzea bi herrietan milatik gora etxebi- 
zitza huts zirelako. Orain, aldiz, 1.000 
etxebizitzen beharra dago Urretxun. Zer 
esanik ez supermerkatu bat eraikitzea 
jarduera ekonomikoa behar zuen-behar 
duen Irimoko eremu horretan! Orain, 
aldiz, Aparizio auzo osoak supermerkatu 
horri lekua utzi behar dio. Hamaika ikus- 
teko jaio ginen!
Bigarren gogoeta erantzukizunarena da. 
Zoritxarreko 2007ko iraileko osoko bilkura 
horretan Urretxuren geroa bermatzeko 
lan egiteko prest zegoela adierazi zuen

EAk. Hori egin dugu eta hori egiteko prest 
gaude orain ere bai. Urretxun ezker 
abertzaleak egin ez duena egiteko prest 
gaude, hau da, geure burua ezezko boro- 
bilean gorde ordez herriko etorkizuna 
berriro ere jokoan dagoenez, proposame- 
na tentu handiz aztertu nahi dugu, alde 
onak goraipatuz eta gustuko ez ditugunak 
-eta badira hainbat- eztabaidatzeko.
Hau guztia azken gogoetarekin lotuko 
dugu. EAren kezka nagusia Urretxu era- 
bat geldirik ikustea da. Azken urteotan 
proiektuak aurrera ateratzeko zailtasun 
berezia dugu. Horregatik, alderdiei 
hausnarketa sakona eta aurreiritzirik 
gabekoa egitea proposatzen diegu, 
berriro ere garatzeko aukera galdu ez 
dezagun.
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h i l a b e t e  h o n e t a k o  g a i a

PSE-EE: “Ez gatoz bat herria hegoaldera zabaltzearekin”
PSE-EEko Gema Zabaletak Arau berrie- 
kin zer helburu lortu nahi dituzten azaldu 
du, lehenik eta behin. “Egitasmoak herri- 
tarren bizi-kalitateari erantzun behar dio. 
Izan ere, helburu ezberdinak ere egon 
daitezke: eraiki, hazkunde demografikoa 
lortu... Guk hazkundea neurtua izatea 
nahi dugu, Urretxuko etxebizitza dentsita- 
tea oso altua baita dagoeneko. Gainera, 
une hau desegokia da etxebizitzak eraiki- 
tzeko. Garapen iraunkorra nahi dugu”.

Hala, PSE-EEk ez du begi onez ikusten 
testu berrian proposatzen den guztia. 
“Herria iparraldera zabaltzeari ondo deri- 
tzogu, baina ez gatoz hegoaldera zabal- 
tzearekin bat: zoru industriala urbanoa 
bihurtzea ez zaigu ondo iruditzen”. 
Ikastolako egitasmoarekin, ordea, bat 
datoz. “Askotan proposatu dugu ikastola- 
ren hezkuntza eskaintza toki bakar batera 
eramatea eta lizeoak okupatzen duen lur- 
saila liberatzea. Hala, Pagoetako egitas-

moa gustukoa dugu. Dena den, hitzarme- 
na nolakoa den ikusi beharko da: zer 
ardura hartzen duen bakoitzak, zeintzuk 
diren kostuak... Azken finean, operazio 
guztien fitxa urbanistikoak aztertu beharko 
dira. Lan tekniko handia dago egiteko”. 
Bestalde, llizeoan etxebizitzak egitearen 
aurka daude. “Labeagan etxe asko daude 
dagoeneko. Jende asko bizi da bertan eta 
horrek mugikortasun arazoak sortzen ditu. 
Espazio ireki bat behar dela uste dugu”.

EAJ: “Irimo industriarako mantentzea funtsezkoa da”
EAJko Itziar Agirrek espero zuten unea 
“azkenean” heldu dela dio. “Herriari aur- 
keztu zaion berbera aurkeztu zaigu, baina 
Arauena kontu korapilatsua da eta infor- 
mazio asko falta zaigu (fitxak, kostuak...) 
Lortzen dugunean, aztertu egin beharko 
ditugu eta proposamena prestatu”. 
Informazio falta salatu nahi du. “Aurreko 
legealdian tirabira asko izan genituen, 
kontu hori zela eta. Gobernu taldea osa- 
tzen dutenek gauza bera salatu zuten, 
baina orain arazo berbera dugu”.
Gobernu taldeak aurkeztutako egitasmo 
asko “beharbada” ezin izango direla 
aurrera atera dio. “Prozesuan beste 
administrazio batzuek ere parte hartzen 
dute eta geldiarazi egin dezakete.

Herritarrek parte hartzea oso ondo irudi- 
tzen zait, baina gehiegizko itxaropenak 
sortu daitezke. Gainera, alkateak alderdi 
politikoen artean adostasuna zegoela 
esan zuen; baina ez du alderdiekin hitz 
egin. Gobernu taldearen egitasmoa da, 
ez Udalarena. Gauza batzuk posible 
izango dira, beste batzuk ez eta hiruga- 
rren batzuekin ez gara ados egongo. 
Guk kanpaina honetan gastatu den dirua 
gastatu izan bagenu, ez dut pentsatu ere 
egin nahi ezker abertzaleko jendeak zer 
esango zuen...”.
Bestalde, dagoeneko hainbat galdera 
ditu. “Irimo ingurua bizitzeko toki aproposa 
al da? Atzean Mugitegi, aurrean Renfe eta 
Arcelor-Mittal... Gainera, toki hori oso ku-

tsatua dago. Bertan etxebizitzak eginez 
ez al diogu Arcelor-Mittalen alde egiteari 
oniritzia ematen? Enpresa hau joango 
balitz, ez al genuke bere eremua lanpostu 
horiek mantentzeko erabili behar? 
Guretzat, enplegua sortzeko, Irimo indus- 
triarako mantentzea funtsezkoa da”. 
Galdera gehiago ditu. “1.200 etxebizitza 
berrirekin Urretxuk bere izaerari eutsi ahal 
izango al dio? Behar al ditugu?”. Beste 
egitasmo batzuen inguruko zalantzak ere 
badituzte. “Zertan oinarritzen dira horren- 
beste kirol instalazio egiteko? Lurrazpiko 
bi aparkaleku behar al dira? Dena den, 
datu falta handia dugu eta ezin dugu esan 
oraindik zeri emango diogun baiezkoa eta 
zeri ezezkoa”.

EB-Aralar: “Egitasmoa ez zaigu gehiegi gustatzenjj

EB-Aralar taldekoek ez dute oraindik hobeto ezagutzeko eta ordura arte itxaron ez daudela “oso gustura” aurreratu du.
euren iritzia azaldu nahi. Hilaren 28an nahi dute. Dena den, Jose Andres Martin “Ez zaigu gehiegi gustatzen, baina orain-
elkartuko dira alkatearekin egitasmoa zinegotziak aurkeztutako egitasmoarekin goz ez dugu esango zergatik. Goizegi da”.
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komikia

egurra partitzen

Jon Torner 
Jon Ormazabal Karnabal, karnabaal...

Halaxe da, ihauteri, inauteri, aratuste edo urresti- 
llaldeko euskara jatorrean karnabalik hemen 
dauzkagu jada. Ziur gehientsuenek oraindik urrun 
ikusten dituztela, eta Takolo Operazioa azken 
momentura arte utziko dutela. Baina izango da 
zertaz mozorrotu edo zomorrotu planeatzen hasi 
denik. Superheroi kapa jantziko dute batzuek, pai- 
lazo sudurra beste askok, edo pinotxorena beste- 
la. Krisi garai hauetan, lapurraren disfrazak ere 
harrera ona izan lezake, gizon ikusezinarenak 
bezala. Bai baina ez jauna ere ikusiko dugu, eta 
ez baina bai\ anderea ere. Ez eta ez morroskoak 
zartako ederrak emango dizkigu, bai eta bai buru- 
gogorrak bezala.
Ez, ez gara otsailaren bukaera aldera ospatuko 
den festaz ari, martxoaren lehenean egingo diren 
hauteskundeez baizik. Lehendakaritzarako laster- 
keta hasi da jada (inoiz amaitzen al da?), eta hau- 
tagaiek Takolo Enea sakeatu dute honezkero, dis-

frazik sinesgarrienaren bila. Aurreko batean 
Basagoiti bera ere Foxen ikusi omen zuten, alkan- 
dora berria jantzita, San Miguela eskuan eta erdi 
kamuflatua, parrokianoen artean bere proklamak 
zabaltzen. Baina utz ditzagun politika kontuak 
albo batera, labela duen beste egitasmo karnaba- 
lesko bati heltzeko.
Mozorroen adibideak berdin-berdin balio dezake 
gero eta gertuago dagoen Martxoan Bertsoa eki- 
menerako, eta zer esanik ez zomorroarenak. 
Bertsolari disfraza jantzi eta aurrera, ez dute meri- 
tu makala batzuek. Gainera, salbuespen oboejo- 
leak salbuespen, politikari jaun-andereak baino 
sinesgarriagoak dira. Kazetari gisa, adi-adi jarrai- 
tuko ditugu MBren edizio berriak ekarriko dizkigun 
ezusteen inguruko albiste freskoak, nahiz eta 
horretarako, errima eta hitz-jokoekin hitz egiten 
hasi den lagunarekin poteatu beharko dugun, “bi 
zurito zuri to” eta horrelako perlak entzunez.
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zenbat buru hainbat aburu

Joan zen astean, asteartea 13 izan zen. 
Superstiziosoa al zara?
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Jesus Mari Martin Egia esan, ez naiz batere superstiziosoa. Badakizu, ateoa 
naiz eta halakoetan ere ez dut sinesten. Dena den, esaten 
dutenez, urtea gaizki antzean hasten baduzu, ondo buka- 
tzen da. Nik gaizki hasi dut, ziatikarekin nabil, eta horretan 
sinestea behintzat komeni zait.

Lourdes Okariz

Ana Herce

Data hau iristen direnean ez dut ezer berezirik sentitzen. Ez 
naiz superstiziosoa. Garai batean, ulertzen ez zituzten ger- 
takarien zergatia azaltzeko erabiliko zituzten halako gauzak; 
baina egun ez dute zentzu handirik.

Egun bat gehiago besterik ez da. Ez naiz superstiziosoa. 
Berdin zait eskailera baten azpitik pasatzea, katu beltz bat nire 
aurretik pasatzea... Esaera zaharretan, ordea, sinesten dut.

Sheila Nogales Garai batean ematen nion garrantzia superstizioen kontu honi,
baina egun ez diot kasu handirik egiten. Dena den, eskailera 
eta aldamioak saihesten ditut. Beharbada segurtasun hutsaga- 
tik izango da.
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b o t a  b e r t s o a !

Gaia: Hiru jarrera, besterik? 

Doinua: Mendian gora haritza

Amaia Artolazabal
Hasieratik dena ez, 
hesietatik eztenez, 
kalteez talka, kontra atakez 
onurak ezerez.
Norbere suak beti kez 
pizteko besteen zurez, 
belea zozo, zozoa bele 
kexatu da beltzez.

Datorrena ingurura, 
onartu eta zakura, 
denari baian, penak ibaian 
mudatu da duda. 
“Zertarako ni ardura 
joanean doa ura!” 
Ikusezinaz, ezinikusiz 
itsutik itxura.

Errua beti auzoan,
errorik ez arazoan;
batzuk zein bestek, patu nahiz belzte
urrun ezetz joan.
Hori esanda palkoan, 
oso modu erosoan, 
ni ere ez naiz askotxo busti 
bertso-sail osoan.

iritziz iritzi

Aintzane Arizmendiarrieta Nire karro maitea

Aspaldi konturatu nintzen oso lagungarria zarela, 
baina orain arte ez naiz jabetu zenbat behar zaitu- 
dan, ene karro maitea... nork eraman zaitu nire 
albotik? Dagoeneko urte batzuk daramatzagu 
elkarrekin eta ondo portatu gara bata bestearekin. 
Hain ondo ere, non nire besoaren luzapena izate- 
ra iritsi zaren. Hitza eta Otamotz banatzen lagun- 
tzen didazu, erosketak egin ondoren, zama era- 
maten duzu, behar zaitudanean hor zaude zu, beti 
laguntzeko prest. Azken bolada honetan nabaria 
da zahartzen ari zarela. Urteetako urratuak age- 
riak dira: gurpilen ondoan eta batez ere zure pol- 
tsan... Urradura ederra egin zizun kotxe urdin 
hark, ezta? Eta euria ari duenean, ai! Euria ari 
duenean barruko paper guztiak bustitzen dira.

Hori gerta ez dadin plastikozko poltsatan sartzen 
ditut egunkariak. Baina baten batek gure harre- 
manaren inbidia du eta nigandik urrun eraman 
zaitu. Eta ni triste-triste nago, zer egin behar dut 
zu gabe? Nork lagunduko dit? Karro berria erosi 
beharko dut, baina ez dut uste zu bezain ona izan- 
go denik. Eta zu, nola zaude? Ondo zaintzen al 
zaituzte? Zure bila ibili nintzen inguruan, eta bada 
ez bada inguruko edukiontziak ere begiratu 
nituen, adarra jo nahi zidan norbaitek beste toki 
batean utzi zintuelakoan... Zoritxarrez, ez zen 
hala izan. Zure beharra duen baten batek eraman 
zaituela pentsatzeak arintzen du nire pena. Hala 
bada, zuk pertsona horri niri bezain ondo lagun- 
tzea eta berak zu ondo zaintzea espero dut.
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klik eta klik

Abenduko gizon-proban ateratako argazkiak.

Javi Alonso
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zuek bai jakin!

Gurutz Linazasoro:
Burmuineko sekretuen bila
G u r u t z  L i n a z a s o r o  z u m a r r a g a r r a  p u n t a - p u n t a k o  n e u r o l o g o a  d a .  P a r k i n s o n  

g a i x o t a s u n e a n  a d i t u a  d a  e t a  D o n o s t i a k o  P o l i k l i n i k a k  g a i t z  h a u  i k e r t z e k o  

d u e n  z e n t r o a  z u z e n t z e n  d u  e t a  I n b i o m e d  e n p r e s a k o  z u z e n d a r i  e x e k u t i b o a  

d a .  A z k e n a l d i a n  o h i  b a i n o  g e h i a g o  a z a l d u  d a  k o m u n i k a b i d e e t a n ,  R e a l a r e n  

z u z e n d a r i t z a  b e r r i k o  k i d e a  b a i t a .  E r r e g e  E g u n  b e z p e r a n  i z a n  g i n e n  b e r a r e -  

k i n ,  k o a d r i l a k o  l a g u n e k i n  a f a l t z e r a  e t o r r i  z e l a  b a l i a t u z .



zuek bai jakin!

Z u m a rra g a rra  za ra .

Bai, baina Legazpiko norian jaio nintzen 
ia: maiatzaren 3koa naiz eta ni jaio baino 
bi ordu lehenago ama Legazpiko jaietan 
zegoen. Ezustean jaio nintzen eta ama 
ozta-ozta heldu zen etxera.
Z e r d io zu  z u re  g u ra s o e z ?

Aita duela urte batzuk hil zen. Bera ere 
Zumarragan jaio zen. Zotz lantegian aritu 
zen eta ondoren Caldeyf galdaragintza 
enpresan. Ama, berriz, Madrilen jaio zen. 
Baina bere ama berehala hil zen, 
Urretxura bidali zuten eta bertako familia- 
rekin hezi zen. Izan ere, nire amona 
hemengoa zen, baina madrildar batekin 
ezkondu zen eta bertara joan zen bizitze- 
ra. Nire gurasoez esan dezakedana zera 
da, jende ona dela. Ez dut eurekin loturiko 
oroitzapen txarrik. Nerabezaroan eurekin 
tupust egiten genuen, baina orain nire 
seme-alabei berbera gertatzen zaie. 
Z u m a rra g a n  eg in  al z e n itu e n  o in a rr iz k o  

ik a s k e ta k ?

La Sallen eta institutuan ikasi nuen. 
Ondoren Valladolidera joan nintzen medi- 
kuntza ikastera. 17 urterekin irten nintzen 
hemendik eta oporretan bakarrik itzultzen 
nintzen. Garai batean Zumarragatik 
banandu samar bizi izan nintzen, batez 
ere lanean hasi nintzenean. Lan asko 
nuen eta asko kostatzen zitzaidan etor- 
tzea. Duela urte batzuk, ordea, herrira 
itzultzeko beharra sentitu nuen. 
Heldutasunaren ajeak direla uste dut. 
Egun Zumarragan ditudan konpromisoak 
sakratuak dira niretzat. Santa Isabel jaiak 
eta Errege Egun bezperako afaria, adibi- 
dez. Gainera, koadrilako baten heriotzak 
are eta gehiago elkartu gaitu.
N o la  o ro itz e n  d u zu  h a u rtz a ro k o a ?  

Oroitzapen guztiak oso pozgarriak dira.

Garai hartan auzoan bizi ginen. Hiri 
Lorategitik ateratzea abentura zen. San 
Joan sua egiteko egur bila joaten ginela 
gogoratzen dut. Baita gauetan egurra 
zaintzen gelditzen ginela, inork lapurtu ez 
zezan edo su eman ez ziezaion. Gero 
koadrila sortu zen. 18 lagun gara eta oso 
harreman estua dugu. Errege Egun bez- 
perako afaria 15 urte genituenetik egiten 
dugula esatea besterik ez dago. 
V a lla d o lid e ra  jo a n  z in e n  ik a s te ra .

Garai hartan ez zegoen beste aukerarik. 
Medikuntza ikasi nahi genuen gipuzkoa- 
rrok bertarajoan behargenuen. Franco hil 
berria zen eta euskal herritarrak elkarren-

“N i r e  a d i n e k o  a s k o k  

g a r a i  h a r t a k o  t e l e s a i l e n  

e r a g i n e z  e r a b a k i  

g e n u e n  m e d i k u n t z a  

i k a s t e a ”

gandik banandu nahi zituzten. Bilboko 
medikuntza fakultatea ireki berria zen, 
baina ezin ginen bertara joan. Dena den, 
ikasketak hemen bukatu nituen.
Z e rg a tik  h a u ta tu  z e n u e n  m e d ik u n tz a ?  

Oso gustukoa nuen. Garai hartako askok 
ikasi genuen medikuntza. Nire ustez tele- 
bistak eragin handia izan zuen. Behin El 
Pais egunkaritik deitu zidaten eta House 
telesailari buruz galdetu zidaten. 
Jarraitzaile sutsua naizela jakin zuten. 
Beraiekin hitz egiten ari nintzela konturatu 
nintzen nire adineko askok garai hartako 
telesailen eraginez erabaki genuela medi-

kuntza ikastea. Doctor Gannon, Marcus 
Welby... medikuntzari buruzko telesail 
asko zeuden telebistan. Beharbada medi- 
ku falta handia zegoelako izango zen. 
Esan bezala, horren eraginez fakultateak 
ikaslez bete ziren eta horietako askok ara- 
zoak izan zituzten lana aurkitzeko. Egun 
kontrakoa gertatzen da. Berriro mediku 
falta dago eta berriro mediku telesailak 
botatzen ari dira telebistan: Anatomia de 
Grey, Hospital Central, House...
Ik a s le  a s k o  z in e ta n , b e ra z .

Hantxe okertu zen nire letra. Lurrean ese- 
rita geundela ziztu bizian idatzi behar iza- 
ten genuen. Eskola batzuetan mila lagu- 
netik gora egoten ginen. Horren guztiaren 
eta errezeten erruz dugu medikuok letra 
txarra. Egunero 200 errezeta idatzi behar 
dituenak ondo idaztea ezinezkoa da. 
Batzuetan farmaziaren batetik deitzen 
didate nire letra ulertzen ez dutelako. 
Sekulako lotsa ematen dit.
Z e r  o ro itz a p e n  d itu z u  V a iia d o lid e n  

e m a n d a k o  u rte e z?

Ez dira oso onak. Primeran gogoratzen 
dut noiz egin nuen azken azterketa: 
1979ko ekainaren 30a zen. Lagun baten 
aitarekin itzuli nintzen etxera. Irakasleari, 
azterketa eman nioenean, ez nintzela 
sekula Valladolidera itzuliko esan nion. 
Ez nuen ezer hiriaren eta hiritarren 
aurka, baina presioa handia zen. 
Soldadutza egin duten batzuei bezala 
gertatu zitzaidan: ez nuen ondo pasatu, 
ikasi besterik ez bainuen egin. Gainera, 
etxetik urrun nengoen: garai hartan tre- 
nean joaten ginen eta bidaiak ia hamar 
ordu irauten zuen. Hala, ia 25 urte eman 
ditut bertara joan gabe. Alabarekin joan 
ginen, igeriketa txapelketa batera, eta 
itzulera gozoa izan zen.
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zuek bai jakin!

Z u re  m a ila  iku s ita , t itu lu a  e rra z  lortu  

z e n u e la  p e n ts a  d a ite k e .

Asko ikasten nuen. Asko gustatzen zitzai- 
dan ikastea eta oraindik ere oso gustukoa 
dut. Anekdota ugari ditut. Patologia azter- 
keta baterako 800 bat ordu eman nituen 
ikasten. Partzialean nota altuena atera 
nuen eta Jon Letona lagunak azken azter- 
keta biharamunean 11.00etan zela esan 
zidan. Lasai asko jaiki ginen eta halako 
batean lagun batzuek etxeko txirrina jo 
zuten. Ea azterketara zergatik ez ginen 
joan galdetu ziguten. 11.00etako azterke- 
ta partziala gainditu ez zutenentzat zela 
esan ziguten. Letonari begiratu nion eta 
hori egia bazen akabatu egingo nuela 
esan nion. Fakultatera joan ginen eta 
lagunek arrazoia zuten. Katedradunak 
irailean itzultzeko esan zigun. Azterketa 
ahoz eta frantsesez egiteko prest nengoe- 
la esan nion. Egia esaten ari ginela kontu- 
ratu zen eta azterketa egiteko aukera 
eskaini zigun. Biok gainditu genuen.
N o n  h asi z in e n  la n e a n ?

Zorionez MIR delakoa lehenengoan lortu 
nuen. Izan ere, ondoren soldadutzara 
joan nintzen eta urtebete galdu nuen. 
Espainia osoan neurologia plaza hauta- 
tzen lehena izan nintzenez, edozein ospi- 
talera joateko aukera nuen. Donostian 
gelditu nintzen, ordea. Bertan egin nuen 
erresidentzia eta ondoren Parkinsonaren 
inguruan lan egitea erabaki nuen. Sistema 
publikoan zaila denez, Quiron klinikara jo 
nuen. 1994an operatzen hasi ginen. Gu 
izan ginen Espainian lehenak. 2000. urte- 
an Poliklinikara pasatu nintzen.
Z e rg a tik  e rab ak i ze n u e n  P a rk in s o n a re n  

in g u ru an  lan  eg itea?

Gustukoa nuen. Gainera, Espainian maila 
ona zegoen. Eurengandik ikasteko aukera

nuen. Bestalde, gaixotasun neurologiko 
gutxirentzat zeuden tratamenduak eta 
gaitz horietako bat Parkinsona zen. 
Neurologoei beti hori leporatu izan zaigu: 
burmuinari buruz asko dakigula, baina ez 
dugula ezer sendatzen. Ez da hala, geroz 
eta gauza gehiago sendatzen baititugu. 
Z e rg a tik  h a u ta tu  z e n u e n  n e u ro lo g ia ?  

Burmuina liluragarria delako eta oraindik 
asko dagoelako ikertzeko. Orain genoma- 
rekin egin dutenaren antzeko zer edo zer 
egin nahi dute burmuinarekin: neuronen 
mapa. Baina genoman 3.000 milioi ele- 
mentu badaude, burmuinean 100.000 
milioi neurona daude. Beharbada posible

“B u r m u i n a  l i i u r a g a r r i a  

d e l a k o  e t a  o r a i n d i k  

i k e r t z e k o  a s k o  

d a g o e l a k o  h a u t a t u  n u e n  

n e u r o l o g i a ”

izango da hori egitea eta ona izango da: 
gizakiaren oinarria ezagutu ahal izango 
da, gaixotasunak sendatu... Baina alde 
txarra ere badu: manipulatzeko aukera 
egongo da. Genomarekin bizitzaren 
sekretua eskuan zela uste zen, baina ez 
da hala. Lehen pausoa besterik ez da. 
Nire ustez konplexutasun hau defentsa 
mekanismoa da.
P a rk in s o n e ra  itzu liz , z e r  ja k in  b e h a r  

d u g u  g a ix o ta s u n  h o n e ta z ?

Hobeto ezagutu beharra dugu sendatu 
ahal izateko. Nik 25 urte daramatzat 
Parkinsonaren inguruan lanean eta den-

bora honetan guztian gauzak asko aldatu 
dira. Garai batean pazienteek arazo ba- 
tzuk zituzten eta egun beste batzuk dituz- 
te. Arazo asko konpondu dira eta ondorioz 
beste batzuk azaldu dira. Egun 
Alzheimerrak lehen baino arazo gehiago 
sortzen ditu. Zergatik? Lehen bera azaldu 
aurrekoak sendatzearekin nahikoa lan 
genuelako. Parkinsonarekin berbera ger- 
tatu da. Gainera, Alzheimerrak dituen sin- 
toma berberak azaltzen hasi dira. 
Beharbada biak batera existitzen dira. 
Esentzia berbera da. zergatik hiltzen dira 
neuronak? Zergatik dago hori lotuta adi- 
narekin? Zergatik daude faktore genetiko- 
ak? Erantzunak lortu arte ezin izango 
dugu gaitza sendatzeaz hitz egin.
Z e r eg in  d e z a k e  je n d e a k  g a ix o ta s u n a -  

ren  a z a le ra tz e a  a tz e ra tz e k o ?

Ahalik eta gehien zaindu: elikadurari 
dagokionez dieta mediterranearra jarraitu, 
ez erre, hipertentsioa zaindu, lesio kardio- 
baskularrak saihestu, gutxi jan, sasoi 
onean egoten saiatu... Horrek guztiak 
neurona berriak sortzeko ahalmena haz- 
ten du eta gure esku dago.
S e n d a tu  a h a l iz a n g o  al d a?

Norbaitek hamar urte barru sendatuko 
dela dion bakoitzean, erretiratzeko adine- 
ra heldu dela pentsatzen dut. Ez da erra- 
za izango Parkinsona sendatzea, seguru 
aski gaixotasun bat baino gehiagoz hitz 
egiten ari baikara. 35 urterekin izatea edo 
75erekin izatea oso ezberdina da. 
Bestalde, faktore askok eragitea gerta dai- 
teke. Ez da genetika kontua bakarrik, 
ingurumenean dagoen zer edo zerk ere 
bultzatzen du. Zure Parkinsonaren eta 
nirearen faktore genetikoak eta ingurume- 
nekoak ezberdinak badira, nola aztertu 
hori? Munduan bost milioi gaixo daude eta
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ez dute ezer komunean. Hori ulertu arte, 
ezin izango dugu sendatzeaz hitz egin. 
Dena den, lanean ez ezik, kasualitateetan 
eta txiripetan ere sinesten dut. 
Medikuntzaren aliatu handiak dira. Dena 
den, aurrerapen gehienak teknologiaren 
eskutik etorriko dira. Ez dut uste 10 urte- 
tan Parkinsona zerk sortzen duen jakingo 
dugunik, baina tratamenduak hobeak 
izango dira.
Z e rk  p e n ts a tu  b e h a r d u , b e ra z , g a itza  

ja k in  b erri d u e n  b a te k ?

Baikorra izateko arrazoiak ditu: senda- 
gaiak geroz eta hobeak dira, teknika 
kirurgikoak ere bai, hemendik gutxira 
terapia genikoa izango da... 
Aurrerapauso handiak eman dira eta 
gehiago emango dira. Onena inongo 
gaixotasunik ez izatea da, baina 
Parkinsona garatzen hasi berri denari 
etorkizun ona dagokio.
U rte  a s k o  d a ra m a tz a z u  g a itz  h o n en  

in g u ru a n . J a rra itz e k o  a s m o a  al d u zu ?  

Bai, baina hemendik aurrera beste era 
batera izango da. Izan ere, abenduan

Inbiomedeko lehendakari exekutiboa 
izendatu naute. Zelula amen inguruan 
ikertzen duen Donostiako enpresa da. 
Egia esan, Donostian Parkinsona eta 
Alzheimerra ikertzeko sare bikaina osa- 
tzen ari gara. Oso profesional onak daude 
eta Miramongo teknologia parkean seku- 
lako balioa duten enpresak daude. 
Guztiok elkarrekin lanean ari gara eta 
elkarlan horrek fruituak emango dituela 
uste dut. Inbiomeden nire lana instituzioen 
babesa lortzea izango da. 
lin p lik a tu ta  d a u d e la  u s te  al d u zu ?

Bai. Eusko Jaurlaritza, Foru Aldundia eta 
Donostiako Udala Parkinsonarekin eta 
Alzheimerrarekin zerikusia duten egitas- 
mo guztiak babesten ari dira. Errekurtso 
gehiago nahi ditugu, noski, baina babesa 
nabaritzen dugu.
N o n  iku s te n  d u z u  z e u re  b u ru a  h e m e n -  

d ik  u rte  b a tz u e ta ra ?

Hemen, espero dut. Inbiomedentzat lane- 
an, gutxiago bidaiatuko dut. Hitzaldiak 
eskaintzeaz aspertuta nengoen. Urtean 
100 bat hitzaldi eskaintzen nituen eta 70

bat egun ematen nituen etxetik kanpo. 
Neketsua eta aspergarria da. Izan ere, 
ekitaldi guztiak ia berdinak dira.
G a ia  a ld a tu z , R e a le k o  z u z e n d a r itz a  

b e rr ik o  k id e a  e re  b a za ra . N o la ta n ?  

Gizartearekin hartu dudan konpromisoa 
da. Ezagun samarra naiz, nire irudia ez 
dago erreta eta plataforma berriari lagun- 
tzeko eskatu didate. Reala salbatzeko 
asko eta ondo lan egingo dugu, baina 
jokalariek golak sartzea behar dugu. 
Lehen Mailara igotzen bagara erraz egin- 
go dugu aurrera, baina bestela ere badau- 
de alternatibak. Lasai lan egiten uztea 
behar dugu.
Z e in  iz a n g o  d a  z u re  ja rd u n a ?

Ez naiz ekonomista eta ezta kirolean adi- 
tua ere. Zorionez gai horietaz asko dakien 
jendea dugu. Nire ekarpena gai instituzio- 
naletan izango da.
Z e r d io zu  z u re  fa m ilia z ?

Ezkonduta nago, bi seme-alaba ditugu eta 
Oiartzunen bizi gara. Mutilak 20 urte ditu 
eta neskak 16. Ez dituzte nire pausoak 
jarraitu. Semea enpresa-ikasketak egiten 
ari da eta alaba Batxilergoko lehen maila 
ikasten ari da.
B u k a tze k o , z e r  za le ta s u n  d itu z u ?

Irakurtzea eta musika entzutea. Zientzia 
liburuak irakurtzen ditut, batik bat. Irakurri 
ditudan azkenak Descodificando ia vida 
eta E/ robot enamorado dira. Lehena giza 
genoma deszifratu zuenarena da,
Venterrena. Bigarrena Felix Aresena. 
Liburu zoragarria da, inteligentzia artifizia- 
lari buruzkoa. Musikari dagokionez, rock 
zalea naiz. Dena den, dagoeneko ez naiz 
kontzertu askotara joaten. Bruce
Springsteenen kontzertura joatekoak 
ginen, baina semea gaixotu egin zen eta 
ezin izan ginen joan.
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e l k a r r i z k e t a

Luis Claramunt: bizimodu 
berezia duen pertsona arrunta

A s k o k  b e r e  i z e n a  e z  b a d a k i t e  e r e ,  L u i s  C l a r a m u n t  o s o  e z a g u n a  d a  

U r r e t x u  e t a  Z u m a r r a g a n .  I z a n  e r e ,  k a l e a n  b i z i  d a  e t a  k a l e a n  e m a t e n  d u  

e g u n  g u z t i a .  D u e l a  l a u  u r t e  e t o r r i  z e n  b i  h e r r i o t a r a  e t a  h e r r i t a r  a s k o k  

b e r e  h i s t o r i a  z e i n  o t e  d e n  g a l d e t z e n  d i o  b e r e  b u r u a r i .

N o n g o a  za ra ?

Nire abizena kataluniarra da, baina 
Euskal Herritarra naiz. 51 urte ditut. 
Pasaiakoa naiz, Trintxerpekoa hain zuzen 
ere. Kontabilitatea ikasi nuen eta futbol 
jokalaria, entrenatzailea eta arbitroa izan 
nintzen. Real Union klubaren jubenil mai- 

lako taldean jokatu nuen.
A rb itro a  e re  izan  z a re la  d io zu . 

Preferente mailakoa izan nintzen, baina 
zitzaidan Urola taldeari arbitratzea ego- 
kitu. Hemengo bi epaile ezagutu nituen: 
Bert eta Madrid. Nik utzi nuenean, 
1978-79 denboraldian, Ayuso hasi zen. 
N o n  lan  eg in  d u zu ?

Pasaiako portuan batez ere: arraina 
deskargatzen eta manipulatzen, txata- 
rrarekin komertzial... 1983an hasi nin- 
tzen eta duela 13 bat urte utzi nuen. 
Frantziako barkuekin lan egin nuen batik 
bat, frantsesez nahiko ondo hitz egiten 
baitut. Margolaria ere izan naiz, erai- 
kuntzan lan egin dut... Beasaingo Norte 
taberna ere izan nuen, Kilometroak han 
ospatu zen garaian.

Luis Ctaramunt, Gernikako Arbola plaza atzean duela.
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e l k a r r i z k e t a

Z e r  e d o  z e r  g e h ia g o ta n  a ritu  za ra ?

Pelikula askotan estra lanak egin ditut: 
Yoyes, Pasajes, Ke arteko egunak, 
Carretera y manta, Papillon, 27 ordu, 
Gran sol, Salto al vaclo, A ciegas, Frio 
sol de invierno eta Visionarios, bestek 
beste. 16 urterekin hasi nintzen horre- 
tan, Papillon filmerako. Zinema bateko 
tabernan lan egiten nuen eta aretozain 
batek pelikula baterako jendea behar 
zutela esan zidan. 
in o iz  e z k o n d u  al z a ra ?

Bananduta nago eta ez dut seme-alaba- 
rik. 7 edo 8 urte eman genituen ezkondu- 
ta eta esperientzia txarra izan zen. 
Otsailean egingo du sei urte banandu 
nintzela. Hitzarmenezko ezkontza izan 
zen eta ez zen ondo atera. Apenas egoten 
ginen elkarrekin.
N o iz  u tzi z e n u e n  T rin tx e rp e ?

Anaia gaztea eta biok Aizpurutxora etorri 
ginenean. Ibiltari samarrak gara eta bizito- 
kiz aldatzeko gogoa genuen. Parrokiaren 
etxebizitza alokatu genuen. Pasaiatik itsa- 
sontzi bat deskargatzeko deitzen bazida- 
ten, joan egiten nintzen.
N o iz  u tz i z e n io n  lan  e g ite a ri?

Aldi baterako laneko enpresek deskargen 
ardura hartu zutenean, egoerak okerrera 
egin zuen.
Z e rg a tik  e to rri z in e n  h o n a ?

Anaiarekin arazoak izan nituen eta hona 
etortzea erabaki nuen, zonalde hau eza- 
guna bainuen. Izan ere, Realaren partidak 
ikustera etortzen nintzen eta jendeak eza- 
gutzen ninduen. Anaia eta biok harrema- 
na dugu eta elkarrekin poteatzen dugu. 
Bera Aizpurutxon bizi da oraindik eta 
Azkoitian koadrila du.
Z e r  a s m o re k in  e to rr i z in e n  h o n a ?  

Beno... Iragaitzaz etorri nintzen, non

gelditu aurkitu arte egoteko asmoa 
bakarrik nuen. Lagun batek utzitako 
lokalean bizi naiz.
N o la  p a s a tu  z in e n  b iz im o d u  a rru n ta  

iza te tik  ka lean  b iz itze ra ?

Anaiarekin arazoak izan nituen eta hala 
erantzun nuen. Nire gurasoak hil zirene- 
tik, 1979an eta 1980an, kalean etxebi- 
zitzetan baino gehiago bizi izan naiz. 
Nire izaera da.
N o la k o a  d a  k a le k o  b iz im o d u a ?

Gustukoa dut. Pasaian itsasontzietan lo 
egiten nuen eta autoetan ere lo egin 
izan dut. Lagunek ematen didatena 
jaten dut. Zumarragako geltokiko taber- 
nan, adibidez, sobratu zaizkien pintxoak 
ematen dizkidate. Kafesnea gosaltzen 
dut, egunero. Dirurik ez badut, norbaitek 
ordaintzen dit beti. Eguerdian ezer gutxi 
jaten dut. Erretzea atsegin dut eta ba- 
tzuek pakete osoa pasatzen didate. 
Garai batean dezente edan nuen, baina 
orain ez dut horrenbeste edaten. 
Arropari dagokionez, jendeak ematen 
dit. Herri osoari bere laguntza eskertu 
behar diot.
E z al d a  in o r z u re k in  g a iz k i p o rta tu ?

Hasieran irainen bat jaso nuen. Ni baino 
zaharragoak ziren iraindu nindutenak. 
E s k a le tz a t al d u zu  z e u re  b u ru a ?

Ez. Bizimodu honetara ohitu den pertsona 
arrunta besterik ez naiz. Ezingo nuke eli- 
zako atean edo supermerkatu aurrean 
dirua eskatu. Lagunek ematen didatenetik 
edo eurentzat lan txikiak egitetik bizi naiz. 
Z e in  d a  z u re  b iz im o d u a re n  g a u z a rik  

o n e n a ?

Tokiak eta jendea ezagutzeko aukera 
ematen duela, nahiz eta azkenaldian ez 
naizen Urretxu eta Zumarragatik asko 
atera. Noizean behin Legazpira ihesaldi-

txoa egiten dut, bidegorritik. Izan ere, ibil- 
tzea oso gustuko dut.
Z e r d a  g o g o rre n a ?

Eguraldia! Lokal batean lo egiten uzten 
didate, baina herritik urrun dago eta 
oinez joan beharra dut, aterkirik gabe. 
Izan ere, lapurtzen ez dizkidatenak 
galdu egiten ditut.
E g u n a  e z  al za izu  lu ze a  e g ite n ?

Alde batetik bestera ematen dut. 
Kilometro-kontagailua izango banu, zora- 
tu egingo nuke.
Z e rta n  p e n ts a tz e n  d u zu  o in e z  z o a z e n  

b ita rte a n ?  Z e in tz u k  d ira  z u re  k e z k a k ?

Nire etorkizunean. Beltz kolorekoa ikusten 
dut, batez ere adinagatik. Dena den, osa- 
sun ona dut. Gazteen etorkizuna ere beltz 
ikusten dut. Aldi baterako laneko enpre- 
sek gaztedia hondoratuko dute. Pasaiako 
portuarekin hori egin dute. Frantziako bar- 
kuengatik ez balitz, Titanic baino hondora- 
tuagoa legoke.
Z e r iritz i d u zu  p o rtu  b e rr ia z?

Egin daitekeen okerrena da. Lan egin 
gabe lanean baino denbora gehiago 
pasako dute. Nork lan egingo du 7 edo 
8 metroko olatuekin? Langile trebatuak 
beharko lituzkete eta ez aldi baterako 
laneko enpresek kontratatutakoak. 
Egungo moila berritu beharko lukete, 
batez ere Lezo ingurukoa.
B u k a tz e k o , z e rg a t ik  ja r ra itz e n  d u z u  

U rre tx u  e ta  Z u m a rra g a n ?

Ez dakit zer esan. Beharbada bihar ez 
naiz hemen izango eta ez nauzuenean 
ikusiko konturatuko zarete.
E z al d u z u  b iz im o d u z  a ld a tu  n ah i?  

Pentsatu egin beharko nuke. Lana bila- 
tzen ari naiz, baina nire adinarekin oso 
zaila da aurkitzea. Denetik egin dut eta 
edozertan lan egiteko prest naiz.
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argazki zaharra

1943 inguruan
Zumarragako katekesia__________________________________________

Zumarragako katekesiko neskatxak Alicia Arizkuren andereñoarekin 1943. 
urte inguruan. Goiko ilaran, zutik: Blanca Gonzalez, Ma Cruz Garijo, Ma 
Angeles Garmendia, Alicia Arizkuren, Ma Carmen Azurmendi, Justi 
Mendizabal eta Gregori Andueza. Erdiko ilaran, belauniko: (...), Icfar Jaka, 
Pepi Zufiaur, Ma Angeles Mendizabal, (...) eta Ma Carmen ... Beheko ilaran, 
eserita: Manoli Larrañaga, Asun Bert, Arantza Gogorza, Maritxu Larraza, Ma 
Carmen Aldasoro, Ma Jesus Biain eta Maite Maidagan.
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gure gomendioa

Tindersticks

Orkesta sofistikatu eta fin-finen soinua 
dauka Tindersticksek, eta crooner handien 
ahots moldea, berriz, Stuart Staples abesla- 
riak. Egia esan, lasai jartzeko eta gustura 
entzuteko moduko taldea da 1991an 
Nottinghamen sortutakoa. Dotorea, pop 
independientearen olatuak ekarri zuena, eta 
jazz zein soul konponketa bikainak egiten 
dituena. Horretan berebiziko garrantzia 
dauka Dickon Hinchlifeek. Instrumentuak

Jon Arretxe 

Fatum

FATUM.Fadoa. Agurra. Tristura. 
Ustekabea. Maitasuna. Hitz horiek erabili 
daitezke Jon Arretxeren azken liburua des- 
kribatzeko. Pertsonaia bat: Lisboa. Eta 
bihotz lazgarria duen hiria, definizo bilaka- 
tua: Mario Barbosa. Tristea eta iluna da 
Mario. Bizitzari oihuka bigarren aukera bat 
eskatzen dion horietakoa. Polizia ohia, 
amorante duen prostituta hil duenaren bila 
abiatuko da. Bidaiari amorratua den

hartu eta maisua da horiei beren onena ate- 
ratzerakoan. Horregatik, berezia da 
Tindersticks. Partaideak ez dira, ez, geldi 
egotekoak. Esperimentatzeko denbora har- 
tzea, gauza berriak probatzeko beharrezko 
beta edukitzea maite dute. Otsailaren 10ean 
Donostiako Viktoria Eugenia galako jantziko 
dute. Elegante-elegante, lasai, gustura, 
xuxurlati agertuko da Staples dandy-a

Igor Susaeta

Eran Riklis_________________________

Los limoneros

Israel eta Zisjordania arteko muga zaharra- 
ren alboan bizi da Salma alargun palestina- 
rra. Lasai bizi ere. Bizitza gordina den arren, 
bere lur eremu txikiko limoiondoek emanda- 
ko diru apurrarekin nahikoa du-eta aurrera 
egiteko. Bizilagun berriak, Israelgo Defentsa 
ministroak, urratu egingo du haren zoriona, 
ordea. Segurtasun arrazoiak direla medio, 
Salmaren limoiondoak mozteko erabakia 

hartuko baitu. Alargun palestinarra,

Arretxek, fikzioa eta errealitatea konbinatu 
ditu oraingoan ere. Izan ere, 28 tranbian 
barna, Lisboa beraren istorio propioa era- 
kusten digu. Musika harnastu daiteke 
orrietako poroetatik. Eduki ez denaren 
nostalgia. Bizitzaren fadoa gordin eta gar- 
den irakurtzeko aukera dugu. Eta inondik 
inora espero ez duzun amaiera ahaztu 
behar ez den ikasgaia da.

Araiz Padron

Ramalako abokatu gazte baten laguntzaz, 
limoiondoak salbatzen ahaleginduko da, 
bizimodua ateratzeko baino, duintasuna 
mantentzeko ezinbestekoak baititu. 
Palestina eta Israelen arteko gatazkaren 
sinbolo dira limoiondoak, finean. Injustizia 
historiko baten testigu. Injustizia garaikide 
baten lekuko. Filma hilaren 30ean eskainiko 
da Zelai Arizti aretoan.

ButaK 21 zineklub taldea
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izerdi patsetan

Denok Ane Garraldarekin
B i z i t z a  e z  d a  s a m u r r a  e t a  n o i z e a n  b e h i n  e g o e r a  g o g o -  

r r e i  a u r r e  e g i t e a  s u e r t a t z e n  d a .  H o r r e t a r a k o ,  s e n i t a r t e -  

k o e n  e t a  l a g u n e n  l a g u n t z a  e z i n b e s t e k o a  d a .  A n e  

G a r r a l d a  f u t b o l a r i  z u m a r r a g a r r a k  e r r o n k a  l a t z a  b i z i  d u  

e g u n ,  b a i n a  g e r t u k o e n  b a b e s a  d u  e t a  z i u r  a u r k i  s e k u -  

l a  b a i n o  i n d a r t s u a g o  s e n t i t u k o  d e l a .

Ane Garralda, alkandora zuria soinean duela, taldekideekin, Realeko jokalariekin eta Iñigo Diaz de Ceriorekin.
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izerdi patsetan

Ane Garraldak 17 urte ditu eta futbola 
oso gustuko du. Urretxu eta 
Zumarragako Urola taldean jokatzen du 
eta iazko denboraldian lesio larria izan 
zuen. Urtarrilaren 19an Zumarragako 
Argixao estadioan Aretxabaletako talde- 
aren aurka jokatu zuen partidan tibia eta 
peronea hautsi zituen, Realeko Iñigo 
Diaz de Ceriok bezala, eta oraindik ez 
du erabat osatzea lortu. Izan ere, ner- 
bioa ere kaltetua du.
Azken urtebetean hamaika operazio eta 
errehabilitazio saio izan ditu eta 2009an 
ere lanean jarraitu beharko du erabat 
osatu nahi badu. Zorionez, bere senitar-

U r t e k o  a z k e n  e g u n e a n  

U r o l a k  e t a  R e a l a k  

p a r t i d a  j o k a t u  z u t e n  

A r g i x a o n  A n e  G a r r a l d a r i  

a n i m u a k  e m a t e k o

tekoak, koadrilako lagunak eta taldeki- 
deak ondoan ditu. Abenduaren 31 n bizi- 
lagunek, Realeko neskek eta Diaz de 
Ceriok berak ere animuak eman zizkio- 
ten. Guztiak Zumarragako Argixao esta- 
dioan izan ziren, Aneren taldekideek eta 
Realeko neskek jokatu zuten elkartasun 
partidan.
Lehia hasi aurretik Garraldak hamaika 
opari jaso zituen: Diaz de Ceriorena, 
Realarena, Urolarena, Musti lagunarte- 
arena, Urolaren babesleak eskainita- 
koa... Kamisetak, erlojua eta oroigarriak 
eman zizkioten, besteak beste, baina

elkartasuna izan da gehien eskertu 
duena. “Oso pozik nago, ekitaldi polita 
izan baita. Ez nuen halakorik espero”, 
aitortu du.
Ane Garralda Iñigo Diaz de Ceriorekin 
irten zen zelaira. Euren lesioaz eta 
Realaz hitz egin zuten. “Apur bat lotsa- 
tuta nengoen, baina azkar osatzea eta 
datorren denboraldian gol asko sartzea 
opatu diot. Berak nire lesioari buruz gal- 
detu dit eta animuak eman dizkit. 
Sekulako detailea izan du. Zumarragara 
etorri eta elkartasuna adierazi izana oso 
garrantzitsua da niretzat”, aipatu du. 
Izan ere, Zumarragako jokalaria 
Realzale “peto-petoa” eta Donostiako 
aurrelariaren lesioa gertutik jarraitu du. 
“Eibarren aurkako partida zuzenean

ikusten ari nintzen eta berehala esan 
nuen nire lesio bera zuela. Ez dut erre- 
pikapena ikusteko adorerik izan, baina 
etxeko guztiok arreta handiz jarraitu 
dugu komunikabideek azaldu duten 
guztia. Pena handia eman zidan. Ea ni 
baino azkarrago osatzen den!”. 
la urtebete pasatu da Ane Garralda 
lesionatu zenetik eta ez daki mugikorta- 
suna guztiz berreskuratuko duen. Hori 
dela eta, prozesua “psikologikoki gogo- 
rra” izaten ari dela dio eta eskerrak 
eman nahi dizkie hilabete hauetan guz- 
tietan berari eta bere familiari babesa 
eskaini dietenei. “Lagunak eta taldeki- 
deak ondoan izan ditut. Baita Urolaren 
zuzendaritza ere. Bai lehengoa eta 
baita oraingoa ere”, amaitu du.
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gure aholkuak

Alex Areizaga 

Informatika

P r o g r a m a  e r a m a n g a r r ia k

Krisia ideietara ere iritsi den honetan, zuen 
zalantzak argitzeko atala irekitzea pentsa- 
tu dugu (otamotz@otamotz.com). Hilean 
duda bat aukeratu eta horri erantzungo 
diogu. Hala ere, osabaren jakintza zabala 
beti izango dut eskura badaezpada ere. 
Hilabete honetan berari zor diot gomen- 
dioa. Programa eramangarriak pendrive 
batean edonora eraman ditzakegunak 
dira. Edozein ordenagailutan instalatu 
gabe normal funtzionatzen dute eta ez 
dute ordenagailuan zure fitxategien arras- 
torik uzten, eginiko lanak pendrivean gor- 
detzeko aukera dugulako. Hainbat vvebgu- 
netatik jaitsi daitezke: portableapps.com, 
appsportables.blogspot.com eta losporta- 
bles.com. ar orrialdeetatik esaterako. 
Programa mordoa daude jada honetarako 
preparatuta vvebguneetan, baina nahi iza- 
nez gero guk ere bihur ditzakegu: Googlen 
bilatuta lor ditzakegun programekin. Modu 
honetan, beharrezkoak ditugun progra- 
mak edonon erabili ahal ditugu eta arrasto 
txikia utzi.

Deiane Perez 

Osasuna

Lu n b a lg ia  e ta  e m a k u m e a k

Urtean zehar asko dira zona lunbarrean 
mina izaten duten pertsonak. Min honen 
atzean arrazoi desberdinak daude, 
gehiengoentzat ezagunenak esfortzuak, 
lan errepikakorrak eta lanean postura 
desegokiak erabiltzeak sortarazten 
dituenak dira. Arrazoi gehiago ere bada- 
go, izan ere, emakumeetan askotan min 
lunbarrak bizitza genitalaren gertaera 
desberdinen ondoren ematen dira. 
Sistema genitalarekin erlazioa duten lun- 
balgiak ondorengo ezaugarriak izaten 
ditu orokorrean; nekearekin mina area- 
gotu eta etzanda baretu egiten da eta 
mina menstruazioaren aurreko aldietan 
eta hilekoarekin areagotu egiten da. 
Mota honetako lunbalgia akutuetan eta 
lunbalgia kronikoetan ere, kontuz jokatu 
beharra dago, atzetik infekzio arazoak 
egon daitezkeelako. Beraz, edozein lun- 
balgiaren aurrean diagnostiko on eta 
zehatza burutzea da garrantzitsuena, 
lunbalgiaren arrazoi zuzena jakin eta tra- 
tamendu egokia emateko. Horretarako, 
materian ezagutza duen aditu batenga- 
na gerturatu zaitez.
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literatura

Porru zati bat platerean

Itsasoak haitzak irentsi ditu lau metroko letagin zorrotze- 
kin. Pasealekuko bankuen bakardade zaporeak lerde 
dariola utzi du, horregatik busti dira autoak bitsez. 
Zakarrontzi bat kontrako eztarritik joan zaio. Ene, baietz 
bihar hondartzan agertu!
Piruleta goxoena bailitzan miazkatzen ari da lehorra. 
Ahoan sartu, atera, sartu, atera. Gustuko du, baina gel- 
ditzea hobe duela pentsatu du, Donostia garrasika ari 
dela iruditu baitzaio.
Agian oker dago, ordea. Baliteke oihuok bere miazketak 
eragindako eszitazioaren ondorio izatea, apika 
Donostiari berari hainbat gustatzen zaio. Beti izaten du 
zalantza bera, hiria erabat irentsi edo noizbehinka apur 
bat dastatu? Bigarren aukeraren alde ateratzen da beti, 
badakielako zenbait gauzek ez dutela atzera bueltarik. 
Gozokia askatu du, zenbait banku eta auto hurrengo 
otordurako utzi ditu. Hondartzako toldoak, aldiz, ez, ezta 
zakarrontziak eta barandaren zati bat ere.
Egongelan eseri da itsasoa, besaulkian eroso jarri dira

urak, beren lekua hartu dutelarik. Telebista piztu du. 
Nolako ezustekoa! Platerean apur txiki bat utzi duela 
ikusi du Telecinco-n, bere letaginetako batek oharkabean 
harrapatu duen hirurogeitaka urteko gizon bat. 
Kazetariaren atzean beltzez jantzitako emakume adindu 
bat ageri da aterki urdin baten azpian. Badirudi ez duela 
malkoentzako aterkirik inon topatu.
Lotsa sentitu du itsasoak. Bere amaren sermoiaz akor- 
datu da orduan, denetik jan behar dela eta hori guztia. 
Bazkaritan dilisten artean porru zati bat antzemanez 
gero, ahotik ateratzen zuen txikitan eta hala egin du gaur. 
Badaki gaizki egin duela.

Horregatik, hurrengo otorduan ahoratutako guztia txintik 
esan gabe tragatuko duela zin egin dio bere buruari. 
Prestige goragaleari okada bat bera ere egin gabe iren- 
tsi zuen bere amaren omenez egin du zin, eta Teleberrin 
prestige bezain beltz jantzita ikusi duen andrearengatik 
ere bai, bide batez.

Amaia Iturriotz
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b o t e p r o n t o a n

Josu Perez

Josu Perez urretxuarrak bere herriko ‘Nazionaletan ’ egin zituen 
oinarrizko ikasketak eta gero La Saile-Legazpi ikastetxean 
mekanika ikasketak egin zituen. Krisi garaia zen eta hamaika 
lanetan aritu zen. Ondoren, Sarralden 13 urte eman zituen. 
Orain Beasaingo CAF enpresan lan egiten du. Sei urte dara- 
matza bertan dagoeneko. Josuk mendia, bidaiak eta argazki- 
gintza oso gustuko ditu. Makina bat argazki lehiaketa irabazi 
ditu. Joan zen ostiralean Santa Lutzi eguneko rallyko lehen 
saria jaso zuen Labeaga aretoan.

Z e r  iz a n  n a h i z e n u e n  u m e ta n ?

Pilotaria. Kirola asko gustatzen zitzaidan, baina azkar kontura- 
tu nintzen ez nuela horretan etorkizunik.
A is ia ld ia n  z e r  e g ite a  a ts e g in  d u z u ?

Kirola egitea eta lagunekin egotea.
B iz itz e k o  to k i b a t?

Urretxu bistatik kendu gabe, kostaldea asko gustatzen zait. 
Zumaia, batez ere: behar den guztia du.
E z a g u tu  d u z u n  p a ra je r ik  e d e r re n a ?

Islandia eta Noruega. Sekulako paisaia dute, argazkiak atera- 
tzeko bikaina.
Z e in  d a  z u re  a m e ts e ta k o  b id a ia ?

Bidaia asko egingo nituzke: Australia, Patagonia...
E ta  z u re  a m e ts e ta k o  m e n d ia ?

Annapurnako trekkinga egin nahiko nuke. Baita Peruko 
Cordillera Blanca delakora joan ere.
Ile h o r ia k  a la  b e ltz a ra n a k ?

Berdin dit. Ez naiz ilean fijatzen.
E g in d a k o  a z k e n  o p a r ia ?

Olentzerok ipuinak eta puzzleak ekarri zizkien nire ilobei nik 
eskatuta.
E ta  ja s o ta k o a ?

Arreba batek txanoa eta bufanda oparitu dizkit eta besteak Euskal 
Jairako alkandora.
D a ta  b a t?

Nire urtebetetze eguna: apirilak 29.
N e s k a  e ta  m u til iz e n  b a n a ?

Ez dut bata bestea baino nahiago. Ez diet izenei garrantzia 
ematen. Jendea ezagutzen duzunean, gutxienekoa da.
Z e in  e g u n k a r i ira k u r tz e n  d u z u ?

Gara erosi eta irakurtzen dut. Hortik zehar topatzen ditudanak ere 
begiratzen ditut: DV, Noticias...
G u s tu k o  te le b is ta  s a io a ?

Denborapasa gisa erabiltzen dut. Aida, Pasapaiabra, kirol saio 
batzuk... ikusten ditut.
B e re z ik i g o r ro to  d u z u n a ?

Saio batzuekin ez dut segundu bakar bat ere galtzen. Pasalo 
gorroto dut, batez ere hemengo egoera politikoaz hitz egiten 
dutenean. Informazio interesatua hedatzen dute.
P e lik u la  b a t?

Malas temporadas. Zineklubean ikusi nuen eta asko gustatu 
zitzaidan. Biily Eiliot ere bai.
L ib u ru  b a t?

Bi esango ditut. Bata euskaraz idatzitakoa eta bestea gazteleraz. 
Laura Mintegiren Sisifo maiteminez eta Gabriel Garcia Marquez 
idazlearen El amor en los tiempos del cdlera.

S o in u  b a t?

Itsasoarena.
U s a in  b a t?

Kafe egin berriarena.
J a n a r i b a t?

la dena jaten dut, baina arraina dezente gustatzen zait.
U ra  a la ...

Sagardoa.
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